
DOSTANÚ PRIDANÉ 
Predseda PSK Peter Chudík po 
rokovaní s ostatnými županmi na-
vrhol štyrom dopravcom doplatiť 
sumu 20 miliónov korún. Schváliť 
by to mali poslanci Zastupiteľstva 
PSK na zasadnutí 24. novembra, 
súhlasné stanovisko už vyjadrila 
komisia dopravy pri Z PSK. Do-
pravcovia - podniky SAD Humen-
né, Prešov a Poprad a Bus Karpa-
ty Stará Ľubovňa – dostanú tiež 

podiel zo sumy 300 miliónov Sk, 
ktoré im má podľa rozhodnutia 
vlády SR vyplatiť štát ešte v tom-
to roku. V Prešovskom kraji by to 
malo byť asi 40 miliónov Sk. Po 
spočítaní by celková suma vo výš-
ke 60 miliónov korún mala štyrom 
podnikom SAD vykryť ich straty 
z tohto a minulého roku.

PREVERUJÚ SA NÁKLADY
Podniky SAD vyčíslili stratu za 

prvé tri kvartály tohto roku na 52,1 
milióna korún. Najväčšiu stratu, 
25 mil. Sk vykazuje SAD Humen-
né, najnižšiu, 1,1 mil. Sk Bus Kar-
paty Stará Ľubovňa.  Prešov vyka-
zuje stratu 15 a Poprad 11 mil. Sk. 
V súvislosti s preverovaním ná-
kladov do jednotlivých podnikov 
SAD nastúpili kontrolóri z Útva-
ru hlavného kontrolóra PSK, aby 
preverili nakladanie s dotáciami. 
Podľa Petra Chudíka totiž doprav-
covia avízujú rôznu výšku straty.

ROK 2007 
Podľa návrhu rozpočtu PSK na 
rok 2007 by mali dostať verejní 
prepravcovia sumu 210 miliónov 
Sk. Podľa predsedu PSK je nedo-
statočná, preto chce presadiť, aby 
sa zvýšila na 240 miliónov Sk. 
Tým by sa podľa neho zabezpečila 
plynulá prevádzka autobusových 
spojov bez väčších problémov. 
Predseda PSK nepredpokladá, že 
by v novom roku pristúpili tieto 

Riaditelia podnikov SAD, ktoré zabezpečujú verejnú dopravu 
v Prešovskom samosprávnom kraji (PSK) deklarovali nespokoj-
nosť s výškou dotácie od PSK v tomto roku. Ako na stretnutí 
uviedol generálny riaditeľ SAD Prešov, Miroslav Biroš, „chce-
me doriešiť dve zásadné veci: zmluvu na budúci rok 2007 a fi-
nančný doplatok za rok 2006.“ Podniky SAD v tomto roku 
dostali na základe zmluvy zatiaľ 195 miliónov korún. Už pri 
podpise zmlúv vo februári bolo dopravcom prisľúbené, že v prí-
pade pozitívneho vývoja daňových príjmov PSK zvýši finančný 
príspevok aspoň o 15 miliónov korún – na úroveň roku 2005. 

subjekty k zdražovaniu cestov-
ných lístkov, prípadne k rušeniu 
spojov. 

ZADEFINOVAŤ SYSTÉM
Podľa P. Chudíka je potrebné 
hľadať systémové riešenie: „Už 
nemôžeme ísť cestou redukovania 
spojov.“ Jednou z možností je, že 
vyššie územné celky budú platiť 
obslužnosť a zľavnené cestovné 
lístky štát. V opačnom prípade štát 
zadefinuje v zákone, že ide o origi-
nálnu kompetenciu vyšších územ-
ných celkov. Potom budú musieť 
samosprávne kraje zabezpečiť všet-
ky financie pre dopravcov. Mali by 
však získať podiely v jednotlivých 
podnikoch SAD, ktoré dnes pat-
ria štátu. „Predpokladám, že spô-
sob financovania verejnej dopravy 
by sme mohli definitívne doriešiť 
v budúcom roku,“ poznamenal 
P. Chudík. Dodal, že „rok 2007 
bude prelomový, ale potom by už pra-
vidlá mohli byť jasne stanovené.“ 

Predsedovia samosprávnych 
krajov Slovenska sa v septembri 
v Prešove stretli s predsedom 
vlády SR Robertom Ficom na 
spoločnom rokovaní združenia 

samosprávnych krajov Slovenska 
SK8. Župani a premiér rokovanie 
otvorili diskusiou o Národnom 
strategickom referenčnom rámci 
na roky 2007 - 2013. Okrem na-

vrhovanej transformácie štátnej 
správy a pripravového štátneho 
rozpočtu, predsedovia VÚC otvo-
rili aj otázku financovania verej-
nej autobusovej dopravy a preplá-
canie strát vo verejnom záujme. 
Preberali zásadné problémy tý-
kajúce sa regionálnej samosprávy 
a novelizácie zákona č. 302/2001 
Z.z. 
Predsedovia požiadali premié-

ra, aby Národný strategický 
referečný rámec na roky 2007 
– 2013 bol prerokovaný aj so 
samosprávnymi krajmi. VÚC 
majú záujem, aby zapojenie re-
gionálnej samosprávy bolo vyš-
šie ako doteraz. Kraje majú veľ-
kú oporu aj v Európskej komisii, 
ktorá plne podporuje zapoje-
nie samosprávnych krajov do 
procesu čerpania zdrojov EÚ. 



Ing. Pavel Slaninka 
(KDH-SDKÚ-DS): 

Bola to ini-
ciatíva, ktorá 
urobila dob-
ré meno PSK 
nielen na Slo-
vensku, ale aj 
v „bruselskej 
rovine“. Svoj 
význam však 
nadobudne 

vtedy, keď dôjde k skutočnému 
delegovaniu reálnych právomocí 
na náš a Košický kraj v rámci 
NUTS II, Slovensko-Východ. 
Verím, že bude akýmsi lakmu-
sovým papierom skúšky, či Bra-
tislava berie rozvoj východu SR 
reálne.

MUDr. František Orlovský 
(KDH-SDKÚ-DS): 

Ú s p e š n o s ť 
tohto výbor-
ného projektu, 
ktorý vlastne 
p r e d s t i h o l 
dianie na Slo-
vensku, záleží 
na rozhodnutí 
vlády. O živo-
taschopnosti 

projektu sa dozvieme po zasadnu-
tí Rady Európy, ktorá sa vyjadrí 
k skladbe 11 operačných progra-
mov prijatých v SR a na tomto 
základe aj presunu kompetencií 
a financií na náš kraj. Sme prví 
a preto projektu prajem víťazné 
dozvuky.

Ing. Miroslav Perignáth 
(KDH-SDKÚ-DS): 

POKER pova-
žujem za vý-
borný projekt, 
z a h ŕ ň a j ú c i 
spoločenské 
p r o b l é m y 
a pomery 
oboch výcho-
doslovenských 
krajov, ktoré 

sú vďaka nemu považované zo 
strany orgánov EÚ ako jeden ce-
listvý „euroregión“ NUTS II. Jeho 
jednotlivé výstupy ešte potrebujú 
dozrieť, pričom ich hodnota sa 
vlastne ukáže v pravý čas. Verím, 
že jeho prínos bude rešpekto-
vaný aj bratislavským centrom.

Ing. Ján Soliar 
(KDH-SDKÚ-DS):

Realizácia pro-
jektu POKER 
vytvorila po-
zitívny obraz 
spo lupráce 
oboch výcho-
doslovenských 
krajov nielen 
na Sloven-
sku, ale aj 

v európskom meradle. Zároveň 
dokumentuje správne smerovanie 
tohto partnerstva pre získavanie 
peňazí na rozvoj východu, ktoré už 
začalo nielen úspešnými projektami, 
ale aj perspektívnym financovaním 
zveľadenia cestného fondu z úvero-
vých zdrojov. Pritiahne to investorov.

Prvoradým cieľom projektu je po-
silniť partnerský rámec spoluprá-
ce aktérov regionálneho rozvoja 
v regióne Slovensko – Východ 
(PSK a KSK), aby existujúce 
a novovytvárané partnerstvá, 
najmä na regionálnej úrovni 
(NUTS II), rozpoznali príležitos-
ti vzájomne výhodnej spolupráce 
a spoločne definovali stratégiu roz-
voja regiónu Slovensko – Východ.
Hlavné výstupy projektu POKER 
sú: Rozvojový plán regiónu Slo-
vensko – Východ, Profil regiónu, 
Integrovaná štúdia podmienok 
ďalšieho rozvoja, Prognózy soci-
álno-ekonomického vývoja, Kon-
kurencieschopnosť, Rozvoj prie-
myselnej infraštruktúry, Prognóza 
socio-ekonomického vývoja, Štú-

dia realizovateľnosti 
Rozvojového plánu 
Slovensko – Východ.
POKER je vážnym 
dokumentom, na 
ktorý by podľa 
účastníkov konfe-
rencie malo reago-
vať aj ministerstvo 
výstavby a regionál-
neho rozvoja a vlá-

da. Podľa 
ich názoru 
by vláda 
mala prijať 
u z n e s e n i e 
a vyčleniť 
prostriedky 
na kľúčové 
p r o b l é my 
v ňom po-
menované.
Projekt PO-
KER bol 
schvá lený 
v rámci 
O p e r a č -
n é h o 
p rog ramu 
Z á k l a d n á 
infraštruk-

túra, Opatrenie 3.3 
– Budovanie a roz-
voj inštitucionál-
nej infraštruktúry 
v oblasti regionál-
nej politiky, aktivi-
ta B - Partnerstvá 
pre rozvoj regio-
nálnej politiky. Je 
spoluf inancovaný 
z Európskeho fon-

du regionál-
neho roz-
voja a jeho 
trvanie bolo 
stanovené na 
15 mesiacov. 
Re a l i z á c i a 
p r o j e k t u 

sa začala 
v septem-
bri 2005 
a končí 
v novembri 
2006. Za 
o b d o b i e 
september 
2005 – au-
gust 2006 
sa usku-
točnilo 45 

26. októbra sa  v Košiciach konala záverečná konferencia projeku POKER (PrešOv – Ko-
šicE – Región) - komunikácia, partnerstvá, spoločné východiská a zámery pre NUTS II. 
Ide o pilotný projekt v rámci celého Slovenska. Jeho podstatou je spolupráca dvoch samosprávnych 
krajov, Prešovského a Košického pri tvorbe a realizácii spoločnej stratégie rozvoja na úrovni NUTS 
II, Rozvojového plánu Slovensko – Východ. Prešovský kraj je ôsmy najchudobnejší región v EÚ. Po-
dľa prezentovaných údajov, ak by tendencie rozvoja regiónu pokračovali takým tempom ako doteraz, 
úroveň vyspelých európskych regiónov by Košický kraj dobehol v roku 2065 a Prešovský v roku 2259. 

stretnutí tematických pracovných 
skupín, jedna konferencia, tri 
workshopy (z toho dve meto-
dologické) a 2 semináre (pripo-
mienkovacie konania k výstupom 
tematických pracovných skupín).  
Hlavnými partnermi projektu sú 
Prešovský a Košický samospráv-
ny kraj, ktoré iniciovali vytvo-

renie partnerstva so subjektmi 
ovplyvňujúcimi rozvoj v regióne 
Slovensko - Východ. Členmi part-
nerstva sú organizácie a inštitúcie 
s legislatívnou zodpovednosťou 
za regionálny rozvoj, s úlohami 
v oblasti regionálneho rozvoja, so 
špeciálnymi kompetenciami s re-
gionálnou pôsobnosťou a inštitú-
cie s odborným zastúpením a s ka-
pacitou poskytnutia potrebných 
vedomostí, zručností  v danej 
prioritnej oblasti rozvoja. Záme-
rom projektu je spájať aktérov re-
gionálneho rozvoja v regióne tak, 
aby spolu vytvorili priestor pre 
vzájomnú spoluprácu a spracova-
li návrh rozvojového dokumentu 
na úrovni NUTS II. Partnerstvo 
v rámci projektu je otvorené.



Agentúra regionálneho rozvoja Prešov-
ského samosprávneho kraja (ARR PSK) 
zorganizovala v lete prezentáciu výstu-
pov projektu „Sprievodca ukrajinskou 
legislatívou pre potreby slovenských 
malých a stredných podnikateľov“. 
Výstupom projektu je „Pocket Book 
for SME, Ukraine 2006“. Táto práca 
predstavuje stručný opis právneho sta-
vu v Ukrajinskej republike aktuálneho 
k 1. februáru 2006 v piatich oblastiach, 
ktoré môžu byť zaujímavé pre poten-
ciálneho investora. Ide o oblasť práv-
nych foriem podnikania, investovania 
a ochrany investícií, spoločných pod-
nikov, pracovného práva a daňovej sú-
stavy. „Pocket Book for SME, Ukraine 
2006“ je k dispozícii na Agentúre regio-
nálneho rozvoja PSK. 
Projekt je financovaný v rámci progra-
mov externej pomoci Európskej únie, 
konkrétne z Programu Phare Iniciatí-
va pre vonkajšiu hranicu. Projekt sa 
zameriava na podporovanú akciu Hos-
podársky rozvoj, čiže podpora malých 
projektov zameriavajúcich sa na úspory, 
ktoré podporujú ekonomickú bázu hra-
ničného regiónu. Celkové oprávnené 
náklady projektu predstavujú takmer 47 
tisíc EUR. 

Správa a údržba ciest Prešovského sa-
mosprávneho kraja 3. novembra spustila 
pravidelný zimný dispečing. Podľa ria-
diteľa Vladimíra Kozáka sú aktivované 
všetky strediská zimnej údržby. Správa 
a údržba ciest PSK má pripravený ope-
račný plán údržby. Údržbu ciest bude 
v kraji počas zimy zabezpečovať 25 stre-
dísk. Spolu sa budú starať o zjazdnosť 
3 000 kilometrov ciest, z toho 623 kilo-
metrov I. triedy. Cestári spotrebujú oko-
lo 100 tisíc ton inertného posypového 
materiálu, podľa počasia a podmienok. 
Celkové náklady na údržbu ciest II. a III. 
triedy za prvý polrok tohto roku dosiahli 
69 miliónov korún. Za posledné tri roky 
išlo na zimnú údržbu ciest II. a III. trie-
dy v kraji 426 miliónov korún. Najvyššie 
náklady na zimnú údržbu má tradične 
oblasť Poprad, pravidelne musí na zim-
nú údržbu vyčleniť asi tretinu svojho ce-
loročného rozpočtu. 
Spoločnosť odhaduje náklady na nad-

chádzajúcu sezónu takmer 160 miliónov 
korún, pričom cestári predpokladajú 
priemerný počet 100 výkonových dní. 
Oproti predchádzajúcej zimnej sezóne 
počítajú s nárastom 6,9 percenta.
Už klasickým problémom je stará a ne-
vyhovujúca technika. Jej priemerný vek 
dosahuje 19 rokov. Situáciu by mohlo 
zlepšiť 12 nových mechanizmov, ktoré 
Správa a údržba ciest PSK plánuje ešte 
v tomto roku kúpiť z úverových zdrojov 
EIB.  

NÁKLADY NA ZIMNÚ ÚDRŽBU 
V PSK

2003    146 mil. Sk 

2004    125 mil. Sk 

2005    156 mil. Sk 

V piatok 13. októbra sa na veľkej scéne 
v Divadle Jonáša Záborského v Prešove 
uskutočnil už 4. ročník prehliadky ume-
leckej tvorivosti a zručností občanov so 
zdravotným postihnutím. V bohatom 
programe sa predstavilo 217 účinku-
júcich z 24 zariadení, resp. subjektov 
z Prešovského samosprávneho kraja 

a jedno zariadenie 
z Pardubického kra-
ja. Prezentácia za-
riadení a subjek-
tov poskytujúcich 
sociálnu pomoc 
sa konala nielen 

na doskách veľkej 
scény, ale tiež vo 
foyeri divadla, kde 
bola sprístupnená 
výstavka prác obča-
nov so zdravotným 
postihnutím z PSK.
Podujatie tradične 

organizuje Prešovský samosprávny kraj 
v spolupráci s Divadlom J. Záborské-
ho v Prešove a neziskovovu organizá-
ciou BONA FIDE. PSK pred štyrmi 
rokmi založil tradíciu, ktorá umožňuje 
zdravotne postihnutým prezentovať 
svoj talent, schopnosti a zručnosti. 



Prešovský samosprávny kraj 
bol už po tretíkrát úspeš-
ne oficiálnym partnerom 
na prestížnom podujatí 
OPEN DAYS. Európsky týž-
deň regiónov a miest 
- OPEN DAYS 2006 sa 
konal od 9. do 12. ok-
tóbra v Bruseli. Témou 
tohtoročného poduja-
tia boli „Investície do 
regiónov a miest v Eu-
rópe: Partnerstvo ve-
rejného a súkromného 
sektora pre rast a za-
mestnanosť.“ OPEN 
DAYS otvára pre re-

gióny a mes-
tá z celej EÚ 
pr í l ež i tos ť, 
aby si vymie-
ňali praktic-
ké   znalosti 
a objavili 
nové mož-
nosti finan-
covania a in-
vestícií. 
Do progra-
mu,ktorý ob-

sahoval 111 seminárov v Bru-
seli a 70 podujatí v členských 
štátoch sa zapojilo viac ako 
5 000 účastníkov, vrátane 
členov Európskej komisie, 

Ako hodnotíte tohtoročné Open 
days po ich skončení? 
Open Days boli 4. ročníkom 
a PSK bol oficiálnym partne-
rom troch posledných roční-
kov. Pre PSK je to už tradícia 
byť aktívnym účastníkom. 
Z Prešovského kraja mali 
možnosť prísť štyria poslanci, 
predseda, predstavitelia ARR 
PSK, zástupcovia Úradu PSK 
i predstavitelia mesta Prešov. 

TÉMY OPEN DAYS 2006

Investície do konkurencieschopných a vysoko kvalitných pracovných miest 

Podpora regionálnych inovácií 

Investície do udržateľného využívania zdrojov a environmentálnych technológií 

Podpora partnerstva verejného a súkromného sektora vo väčších projektoch 
v oblasti infraštruktúry 

Riadenie štrukturálnych fondov v období rokov 2007 – 2013.

politikov na vysokej úrovni, 
riaditeľov spoločností a ex-
pertov na regionálnu politi-
ku. Workshopy a semináre 
boli rozdelené podľa piatich 
tém. (Viď. tabuľka vpravo.) 

Podujatie OPEN DAYS je 
usporiadané v spolupráci 
so 135 regiónmi a mestami. 
Prešovský samosprávny kraj 
bol partnerom konglomerá-
tu „Interregional Network 
Summit“, ktorý tvorilo 10 
regiónov: Saxony-Anhalt 
(DE), Košický samosprávny 
kraj (SK), Thuringia (DE), 
Saxony (DE), Basque Coun-
ty (ES), Murcia (ES), Ches-
hire (UK), North Great 
Plain (HU) a Donegal (IE).
V rámci OPEN DAYS 2006 

Našu prezentáciu vhodne dopĺ-
ňalo SARIO. Slovenské regióny 
priniesli na tohtoročné OPEN 
DAYS celkom 100 zástupcov z 
regiónov, čo je naozaj úctyhodné.

Kto sa v rámci Investors café 
zaujímal o Prešovský kraj 
a o čo bol najväčší záujem? 
Investors Café boli tohtoroč-
nou novinkou - dopĺňali všet-
ky ďalšie aktivity Open Days, 
ktorých bolo počas štyroch 
dní viac ako 135. Išlo o pilotný 
projekt, s ktorým žiadny 
z regiónov nemal skúsenosť. 
So záujmom sme sa aktívne za-
pojili do tejto aktivity, aby sme 
využili priestor na propagáciu 
podnikateľských príležitostí 

v regióne a nadviazali kontakty 
s regiónmi, podnikateľskými 
a finančnými inštitúciami. 
Stánok PSK odhadom nav-
štívilo viac ako 100 predstavi-
teľov regiónov, miest a záuj-
mových organizácií. Záujem 
bol zväčša o medziregionálnu 
spoluprácu, cestovný ruch 
vo Vysokých Tatrách a ces-
tovný ruch ako taký v PSK.
� 
PSK sa už určite pripravuje na 
budúci ročník Open Days - plá-
nuje sa nejaké vylepšenie, alebo 
obzvláštnenie? 
Po každom Open Days nasle-
duje zhodnotenie a na základe 
toho sa pripravujú ďalšie Open 
Days. V budúcom roku by sme 

chceli viac využiť možnosť, 
ktorú Investors Café po-
núkli a to priame rokovania 
s predstaviteľmi nadnárod-
ných spoločností či už súk-
romných alebo finančných. 
Tento rok sme využili pria-
my kontakt s EIB, s ktorou 
máme výbornú spoluprácu 
a ktorú sme priblížili ostat-
ným slovenským regiónom 
práve na Open Days. Máme 
záujem predstaviť PSK ako 
región investičných príleži-
tostí, na ktoré by sme radi 
upriamili pozornosť veľkých 
nadnárodných spoločností 
a  ponúkli im priamu spolu-
prácu na získanie investícií do 
PSK.



Ing. Gustáv Dobák 
(KDH-SDKÚ-DS):

Naša návšteva 
Bruselu bola 
veľmi poučná, 
získali sme ob-
raz o fungova-
ní európskeho 
centra. Do očí 
bila prevaha 

mladých ľudí, všade, na každom 
kroku. Moje najsilnejšie dojmy? 
Stretnutie s komisárom Jánom 
Figeľom v jeho priestoroch, 
potom Dom slovenských re-
giónov, ktorého vytvorenie pova-
žujem za mimoriadne efektívny 
krok a nakoniec je to recepcia 
s prezentáciou regiónov.

TÉMY OPEN DAYS 2006

Investície do konkurencieschopných a vysoko kvalitných pracovných miest 

Podpora regionálnych inovácií 

Investície do udržateľného využívania zdrojov a environmentálnych technológií 

Podpora partnerstva verejného a súkromného sektora vo väčších projektoch 
v oblasti infraštruktúry 

Riadenie štrukturálnych fondov v období rokov 2007 – 2013.

Mgr. Vladimír Ledecký 
(SMER-SD, SNS, HZD):

Ja som bol čle-
nom delegácie, 
ktorá sa zúčast-
nila vlaňajších 
Open Days. 
Ako starostu 
obce ma naj-
viac zaujímali 

informácie súvisiace s možnos-
ťami čerpania peňazí z fondov 
EÚ. Chcem však vyzdvihnúť 
mimoriadny prínos zastúpenia 
PSK v Bruseli, Mgr. Tarasovo-
vá to jednoducho vie a preto je 
naše zastúpenie viditeľne naj-
lepšie zo všetkých slovenských 
krajov. Je to obrovská pomoc!

MUDr. František Mrážik 
(NEKA):

Bola to pre 
mňa veľká 
skúsenosť, pre-
tože som sa 
rukolapne pre-
svedčil o tom, 
aké dôležité je 
priame zastú-

penie regiónov na bruselskej 
pôde. Ale aj o tom, že PSK je 
už vzhľadom k svojej brusel-
skej pozícii súčasťou únie. Je 
to v podstate nádejný prísľub. 
Vďaka bruselským mechaniz-
mom sa situácia zlepší aj u nás, 
v Prešovskom samosprávnom 
kraji, verím tomu!

Stanislav Mathia 
(KDH-SDKÚ-DS)

Open Days 
je jedinečná 
p l a t f o r m a 
pre stretnutie 
partnerov re-
gionálnej po-
litiky, ktorí 
si vymieňajú 

skúsenosti, delia sa o názory 
a nadväzujú kontakty. Stretli 
sa tu predstavitelia EÚ, ná-
rodných orgánov, regionál-
nych a lokálnych hráčov. Pre 
náš región, ktorý patrí k naj-
zaostalejším v Európe, je to 
vynikajúca príležitosť zúčast-
niť a prezentovať sa. 

sa PSK aktívne zapojil do In-
vestor´s Café, ktoré boli no-
vým prvkom OPEN DAYS 
2006. Investor´s Café po-
núklo moderné priestory na 
stretnutia investorov a čel-
ných predstavite-
ľov regionálnych 
vlád, výstavisko, 
program pozostá-
vajúci z 32 semi-
nárov a tlačové 
stredisko. 
PSK sa už tradič-
ne prezentoval na 
oficiálnej recepcii 
OPEN DAYS 11. 
októbra v Bruseli, 

kde sa zúčast-
nilo viac ako 
3 000 hostí. 
PSK prispel 
na recepciu 
r eg ioná lnymi 

s y r o v ý m i 
a mäsovými 
v ý r o b k a m i 
a liehovina-
mi.

Na podujatí sa zúčastnlo aj 
päť poslancov Prešovského 
samosprávneho kraja v rám-
ci projektu pre 50 poslan-
cov VÚC Slovenska, ktorý 
schválila Európska komisia.  

Podujatie Open Days pod-
porujú Európsky Parlament, 
fínske predsedníctvo Rady 
EÚ, Európska investičná 
banka, Európska banka pre 
obnovu a rozvoj, Európska 
banková federácia, Európ-
sky hospodársky a sociál-
ny výbor a niektoré z naj-
významnejších svetových 
spoločností. 



Európske zdroje budú rozdeľované nielen 
prostredníctvom sektorových operačných 
programov, v rámci ktorých budeme môcť 
čerpať finančné prostriedky. PSK za naj-
dôležitejšie považuje možnosť rozdeľovať 
finančné prostriedky  prostredníctvom Re-
gionálneho operačného programu (ROP). 
Ten má dopĺňať sektorové operačné 
programy v oblastiach, kde je nevyhnutná 
koordinácia, koncentrácia zdrojov a re-
gionálny prístup. V súčasnosti sa hovorí 
o sume 1,2 mld. korún v rámci ROP. 
Kraj môže získať v rokoch 2007 – 2013 
na uskutočnenie rozvojových projektov na 

svojom území vyše miliardy korún ročne 
zo štrukturálnych fondov Európskej únie, 
čo je veľmi významná posila celkových 
prostriedkov, ktoré môžu byť k dispozícii. 
„Práve v pripravovanom dokumente chce-
me stanoviť, ktoré dôležité ciele rozvoja by 
mal kraj podporovať a ktoré dôležité pro-
jekty uskutočniť. Prešovský samosprávny 
kraj chce do tohto úsilia zapojiť čo najviac 
svojich obyvateľov a umožniť im, aby tak 
ovplyvňovali budúcnosť regiónu, v ktorom 
žijú. Do prípravy tohto rozvojového plánu 
budú preto zapojení predstavitelia miest, 
obcí, mikroregiónov, odborných inštitúcií. 

Úrad Prešovského samosprávneho kraja začal intenzívne pracovať na príprave 
Programu hospodárskeho a sociálneho rozvoja PSK na roky 2008 – 2015. Bude 
to základný rozvojový dokument kraja v novopripravovanom programovacom ob-
dobí Európskej únie (EÚ) na roky 2007- 2013. 
„V tomto dokumente zhrnieme, čo všetko chceme v rozmedzí týchto rokov zrea-
alizovať vo vzťahu k investíciám, cestám, vzdelávaniu, kultúre, zdravotníctvu... 
Všetko, čo pomôže zvýšiť ekonomickú výkonnosť regiónu a zlepší životné pod-
mienky obyvateľov v regióne,“ zdôrazňuje Stanislav Kubánek, riaditeľ Úradu 
PSK. Podľa jeho slov sa „potrebujeme pripraviť na prílev zahraničných investícií, 
zvýšiť zamestnanosť v regióne a vytvoriť pracovné príležitosti pre mladých ľudí.“

Práve títo „regionálni hráči“ budú v proce-
se prípravy primpomienkovať a konzultovať 
všetky oblasti tohto dokumentu. To nám 
pomôže presne zadefinovať aktivity, na 
ktoré sa spracujú projekty, ktoré môžu byť 
financované z prostriedkov EÚ,“ vysvetľuje 
riaditeľ Úradu PSK.  
PSK už má Program hospodárskeho a soci-
álneho rozvoja Prešovského samosprávne-
ho kraja, ktorý bol schválený v roku 2004. 
Celý program bol však prispôsobený skrá-
tenému programovaciemu obdobiu 2004 
– 2006, ktoré sa práve končí. „Aby sme sa 
dokázali plne prispôsobiť novým podmien-
kam budúceho programovacieho obdobia, 
musíme tento plán vyhodnotiť a na zákla-
de analýzy pripraviť nový, ktorý bude plne 
vyhovovať požiadavkám EÚ na nasledujúce 
roky. Za dôležité považujeme, že plán bude 
vytvorený na základe skutočného partner-
stva s obyvateľmi regiónu a inštitúciami,“ 
ukončil S. Kubánek.  
Aj keď nové programovacie obdobie trvá 
do roku 2013, rozvojový plán PSK sa pri-
pravuje až do roku 2015, dokedy by sa mali 
realizované projekty ukončiť.

Práve títo „regionálni hráči“ budú v proce-

Koncom septembra sa v Novom Smo-
kovci konala konferencia AKO ĎALEJ... 
pri čerpaní finančných prostriedkov EÚ 
v programovom období 2007 – 2013.  Or-
ganizovala ju Agentúra regionálneho roz-
voja (ARR) Prešovského samosprávneho 
kraja. Konferencia bola určená pre obce, 
mestá, mikroregióny, neziskové organizá-
cie, ako aj pre subjekty v pôsobnosti PSK. 
„Naším cieľom je zmobilizovať potenci-
álnych konečných prijímateľov finančnej 
pomoci Európskej únie na budúce progra-

mové obdobie 2007 – 2013,“ vysvetlil ge-
nerálny riaditeľ ARR Ing. Artúr Benes. 
Dodal, že „už teraz sa musíme pripraviť 
na to, čo nás čaká, aby sme mohli zareago-
vať hneď na prvé výzvy v roku 2007. Je po-
trebné, aby boli projekty dobre a kvalitne 
pripravené bez formálnych nedostatkov.“ 
ARR PSK v rámci kraja v súčasnos-
ti menežuje projekty v objeme 380 mi-
liónov korún. Spolupracuje s obcami, 
mikroregiónami a neziskovými orga-
nizáciami. Úspešnosť podaných pro-

jektov dosahuje 40 percent
Okrem prednášok sa počas kon-
ferencie uskutočnili aj praktic-
ké workshopy. Prednášajúci  konkrét-
ne poukázali na pozitívne stránky, 
ale tiež na nedostatky v projektoch. 
Agentúra regionálneho rozvo-
ja PSK je záujmové združenie 
právnických osôb založené  Pre-
šovským samosprávnym krajom 
a Prešovskou univerzitou v Prešove 
na podporu ekonomického a so-
ciálneho rozvoja PSK a regiónu 
NUTS II - Východné Slovensko. 

Ján Holinka 
(KDH-SDKÚ-DS):

Túto konferenciu po-
važujem za veľký prí-
nos pre každého, kto 
chce cieľavedome čer-
pať ponúkané peniaze 
z fondov únie. Nakoniec, 
učíme sa celý život! Eu-
rópske fondy sú pomo-

cou krajom, ktoré treba využiť na vyrov-
návanie rozdielov. Aj vo vnútri krajov! 
My na východnom konci nášho kraja 
to pociťujeme mimoriadne intenzívne.

JUDr. Anna Aftanasová 
(NEKA):

Bola to výborná príle-
žitosť získať vedomosti 
o tom, ako na to! Mňa 
ako predsedkyňu sociál-
nej komisie Zastupiteľ-
stva PSK potešil veľký 
záujem riaditeľov soci-
álnych zariadení PSK, 

ktorí majú eminentný záujem na získaní 
prostriedkov z Európskeho sociálneho 
fondu, aby v našich domovoch dosiahli 
európsky štandard. Materiálny i ľudský. 



Rámcová zmluva na úver vo 
výške 1,3 miliardy korún medzi 
Európskou investičnou ban-
kou a Prešovským samospráv-
nym krajom bola podpísaná 
11. júla tohto roku. Úver sa 
bude čerpať v priebehu troch 
rokov v maximálne desiatich 
samostatných tranžiach podľa 
potrieb kraja. V tomto roku 
by sa malo preinvestovať 30 
percent z celkovej sumy. Sa-
mosprávny kraj má pripravený 
a schválený zásobník 251 inves-
tičných projektov. Najväčšia 
časť úverových zdrojov, 780 mi-
liónov korún, smeruje do mo-
dernizácie ciest 2. a 3. triedy.
Prvá tranža úveru vo výške 
11 miliónov eur bola na účet 
PSK poukázaná 19. septem-
bra. Čerpaná je podľa dohod-
nutých zmluvných vzťahov 
s dodávateľmi podľa realizácie 
a odovzdania stavebných prác. 
Zo 101 investičných akcií na-
plánovaných na tento rok bolo 
začiatkom novembra zrealizo-
vaných 100, pričom prebieha 
preberacie konanie. Z napláno-

vanej dĺžky opráv 125 kilomet-
rov ciest 2. a 3. triedy cestári 
zatiaľ opravili 123 kilometrov, 
čo predstavuje takmer 100 per-
cent. Znamená to spolu 783 ti-
síc metrov štvorcových nového 
povrchu vozoviek. Kompletne 
zrekonštruované už sú cesty 
v šiestich okresoch a cestári 
finišujú v okrese Bardejov. 
Ďalšie prostriedky budú inves-
tované aj do technologického 
vybavenia Správy a údržby 
ciest (SÚC) PSK. V súčasnos-
ti prebieha proces verejného 
obstarávania v objeme 60 mi-
liónov korún. SÚC PSK má 
v úmysle doplniť technolo-
gický park o nové nakladače, 
sypače a špeciálne stroje na 
údržbu. V prípade úspešnej 
realizácie verejnej súťaže by 
prvých sedem sypačov mohlo 
byť zaradených už do nadchá-
dzajúcej tohtoročnej zimnej 
údržby. 
Predseda PSK Peter Chudík 
s Ivanom Pilipom hovorili aj 
o možnosti použiť prostriedky 
EIB na modernizáciu Letis-

ka Poprad-Tatry, prípadne na 
výstavbu nových úsekov ciest. 
Zhodli sa, že pre rozvoj kraja 
„je najdôležitejšie dobudovanie 
dopravnej infraštruktúry.“ 
Čerpanie úveru od Európskej 
investičnej banky usmerňuje 
radiaca jednotka Projektu re-
gionálnej infraštruktúry Pre-
šov-Slovensko. Tento orgán 
má šesť členov, na jeho čele 

Koncom septembra navštívil Prešov viceprezident Eu-
rópskej investičnej banky (EIB) Ivan Pilip, aby s pred-
staviteľmi vyššieho územného celku konzultoval postup 
prác na realizácii projektov finacovaných z úveru EIB. 

stojí podpredseda PSK Milan 
Baran. Prešovský kraj pred-
pokladá, že ďalšiu tranžu by 
mohol čerpať v prvom kvartáli 
budúceho roku. 
PSK je prvým vyšším územ-
ným celkom na Slovensku, 
ktorý podpísal úverovú zmlu-
vu s EIB. O úvere s bankou už 
rokuje aj Košický samospráv-
ny kraj.  

Stredná pedagogická škola 
v Levoči sa v budúcom škol-
skom roku 2007/2008 pres-
ťahuje do bývalých kasární. 
Túto budovu ponúklo vede-
nie mesta Levoča Prešovské-
mu samosprávnemu kraju 
potom, čo ju získalo od mi-
nisterstva obrany. Možnosť 
presťahovania školy kraj riešil 
už dlhšiu dobu, pretože na sú-
časné priestory školy si uplat-
nila reštitučný nárok cirkev. 
Rekonštrukčné práce na pre-
stavbu kasární si podľa pro-
jektu vyžiadajú viac ako 140 
miliónov korún. Už v minu-
lom roku kraj preinvestoval 
viac ako 7 miliónov korún. 
V tomto roku sa rekonštrukč-
né práce rozbehli v máji a pre-

V súlade so zákonom o sociál-
nej pomoci organizoval aj v roku 
2006 Prešovský samosprávny kraj 
(PSK) výchovno-rekreačné tábory 
pre deti s ťažkým zdravotným po-
stihnutím.
Výchovno-rekreačné tábory sa re-
alizovali od 17. augusta do 4. sep-
tembra.  Počas dvoch turnusov sa 
v Rekreačnom zariadení MH Bys-
trá pri Humennom odrekreovalo 
spolu 121 detí s ťažkým 
zdravotným postihnu-
tím vrátane sprievodcu.  
V rámci pobytu  žili 
deti v „Republike Bys-
traland“, mali zabezpe-
čený kultúrny program, 
rôzne súťaže, diskoté-
ky, športovú olympiá-
du.  Deti v maximálnej 
miere využívali aj reha-
bilitačný program – hi-
poterapiu, bazén, canis 
terapiu s cvičenými 

psíkmi.   
Celková čiastka na or-
ganizovanie táborov 
pre PSK predstavuje 
800 tisíc korún. Fi-
nancie na tento účel 
poskytlo Ministerstvo 
práce, sociálnych vecí 
a rodiny SR. Prešov-
ský samosprávny kraj 
zabezpečil organizo-
vanie výchovno-rekre-
ačných táborov v tom-

to roku po tretíkrát. V uplynulých 
rokoch však pripravoval tábory aj 
pre deti s poruchami správania 
a pre deti v náhradnej rodinnej 
starostlivosti, takže počet zrekre-
ovaných detí bol podstatne vyšší. 
Z príspevku 2,6 milióna korún 
sa v roku 2004 týmto spôsobom 
zrekreovalo 848 a v minulom roku 
924 detí.  

investovaných bude spolu 70 
miliónov korún. Zatiaľ sa po-
darilo dokončiť izoláciu zákla-
dov objektu proti vlhnutiu mu-
riva, zrekonštruovať strechu, 
obnoviť fasádu na východnej 
strane, vybudovať kotolne 
a v súčasnosti finišuje zvislá 
kanalizácia. Hotová je aj hrubá 
stavba novej telocvične. Kon-
trolný deň potvrdil, že termín 
ukončenia stavby, ktorý je plá-
novaný na koniec mája 2007, 
je reálny. Nasledujúci školský 
rok začnú teda budúci pedagó-
govia už v nových priestoroch. 
V súčasnosti má Stredná pe-
dagogická škola v Levoči 350 
denných študentov a ďalších 
30 v rámci diaľkového štúdia. 
Ponúka tri študijné odbory.

OKRES  POČET AKCIÍ DĹŽKA OPRÁV V KM 

Bardejov            12              15,2 
Humenné           14              29
Poprad            18              27,2
Prešov            14              21
Stará Ľubovňa           18              8,7
Svidník            12              11,6
Vranov            13              12,1 



Ešte pred niekoľkými desaťročiami 
patril tento kút východného Sloven-
ska, ležiaci na brehoch Ondavy, medzi 
najzaostalejšie a najbiednejšie nielen 
v bývalom Československu, ale mož-
no v centrálnej Európe. Situácia sa 
však rapídne zmenila k lepšiemu. 
Kultúrne tradície (okresné mesto 
Stropkov oslavovalo v roku 2004 ju-
bileum 600 rokov od prvej písomnej 
zmienky už ako o meste), pracovitosť 
a remeselná zručnosť vykonali svoje.

Okres Stropkov, ležiaci v lone Ondav-
ských vrchov, má tri „klasické“ pred-
nosti, vďaka ktorým je známy aj za 
hranicami našej vlasti: letný turizmus 
vďaka jednej z najteplejších vodných 
nádrží v strednej Európe, ktorou je 
čoraz viac vyhľadávaná Domaša, 
bývalú elektrotechnickú veľkofabriku 
TESLA (dnes oveľa menšiu TESAL) 
a k nim pribudla aj rarita, mi-
nizoologická záhrada priamo 
v centre okresného mesta, priam 
zbožňovaná všetkými deťmi, kto-
ré do nej aspoň raz nahliadli.

Tým sme však informácie o tomto 
kúte Horného Zemplína ani zďaleka 
nevyčerpali. Priblížiť vám jeho staros-
ti i radosti dostali dnes za úlohu dvaja 
poslanci Zastupiteľstva Prešovského 
samosprávneho kraja za tento okres 
MUDr. Peter Obrimčák a Ing. Ja-
roslav Prokopovič. Nezávisle od seba 
sa obaja zhodli na tom, že najväč-
šou boľačkou okresu sú kamióny na 
cestách, smerujúce z juhu do Poľska 
alebo opačným smerom. Tento ne-
duh je citeľný predovšetkým v samot-
nom okresnom meste, ktoré hlavná 
dopravná tepna sever-juh pretína v 
strede po celej dĺžke. Kamióny teda 

prakticky v celom meste znepríjem-
ňujú život, zabraňujú jeho rozvoju. 
Preto považujú za najvyššiu prioritu 
vybudovanie dopravného obchvatu 
mimo mesta uvedomujúc si, že vý-
stavba modernej dopravnej tepny, 
prechádzajúca okresom, je zatiaľ 
v štádiu vízie. Druhým vypuklým 
problémom je nízka ponuka pracov-
ných miest a slabé mzdy, negatívne

 
ovplyvňujúce ekonomickú základňu 
okresu. Každá tretia rodina je tu ne-
úplná, buď otec alebo mama sú dlho-
dobo vycestovaní za prácou.

Naopak, za výrazný klad ostatných 
rokov považujú rýchlu zmenu prostre-
dia smerujúcu k vyššej kvalite bývania 
v obciach i v samotnom „hlavnom 
meste“ okresu. Peniaze získané z fon-
dov Európskej únie je totiž vidieť, kde 
sa naučili ich zohnať, tam aj slúžia.

Ako všetky tieto súvislosti vidí spomí-
naná dvojica poslancov Prokopovič a 
Obrimčák? Ing. Jaroslav Prokopovič 
považuje za jednu zo slabín okresu 

i Stropkova, na naše prekvapenie, 
práve turizmus:
- Chýba tu premyslený systém tu-
ristických trás pre peších, cyklistov 
i motoristov v napojení na vodnú ná-
drž Domaša a okresné mesto. Tie by 
mohli zvýšiť ponuku v oblasti kultúry 
i športu. Aby sa oddych pri Domaši 
a kúpanie rozšírilo o ďalšie dimen-
zie, ktoré by okresu prinášali úžitok 
vo forme ďalších pracovných miest. 
Darmo, cestovný ruch je slabinou ce-
lého Slovenska, akosi na to nemáme 
recept. Pociťujeme to aj v samotnom 
okresnom meste, ktoré síce leží ne-
ďaleko Domaše, ale chýba mu blízka 
prímestská rekreačná oblasť, príťažli-
vá pre občanov mesta, ktorá by ich 
lákala zmeniť prostredie hoci aj na 
krátky oddychový čas popoludní.

Jeho poslanecký kolega MUDr. Pe-
ter Obrimčák sa viac sústredil na cen-
trum okresu, Stropkov:
- Keď už hovoríme o turizme, jednou 
z dôležitých investícií, okrem dobu-
dovania potrebného občianskeho 
vybavenia pre obyvateľov mesta, by 
mala byť veľkoryso premyslená úpra-
va historického námestia v centre 
mesta s jeho dominantnými stavba-
mi. Aby tu bolo čo pozrieť, aby to do 
centra lákalo nielen domácich, ale aj 
turistov. Aby si tu oddýchli, získali 
príjemný pocit. Ako lekárovi mi zase 
záleží na dobudovaní a modernizá-
cii mestskej nemocnice. Ale keďže 
všetko so všetkým súvisí, za jednu 
zo slabín okresu a mesta považujem 
status quo na skládke komunálneho 
odpadu, slúžiacej mestu a väčšine 
okresu. Potrebuje súrne rozšírenie 
a modernizáciu, aby nás všetkých od-
padky nezavalili.

Čo by chceli obaja poslanci ponúk-
nuť návštevníkom okresu a Strop-
kova, samozrejme okrem v úvode 
spomínaných troch predností tejto 
lokality? Na čo ich seriózne nalá-
kať?
Jaroslav Prokopovič to mal predsa 
len trochu ľahšie, keďže jeho srdce 
bije pre šport a túto problematiku 
(aj ako prezident stropkovského fut-
balového klubu) zjavne ovláda:
- Napríklad tunajší rybník, ktorý je 
doslovným rajom rybárov. Keď ne-
berú na Domaši, treba to skúsiť tu, 
je to mimoriadne príjemné prostre-
die. Prešovčanom by som ponúkol 
trebárs celoročnú možnosť kúpania 
a plávania v našom krytom bazé-
ne, milovníkom koní a hipotera-
pie náš prekrásny jazdecký areál 
a v poslednom augustovom ví-
kende aj tradičné preteky o strop-
kovskú podkovu. Tohto roku sme 
mali už ich 26. ročník. Počas zimy 
si môžu návštevníci mesta užiť 
aspoň krátku lyžiarsku sezónu 
v našom neďalekom zimnom areáli.

Peter Obrimčák sa zachoval ako 
pragmatik, dôvodiac, že súvislosti 
musia na seba nadväzovať:
- Dobudujme to čo nám chýba a čo je 
v našich silách, premyslene a koncep-
čne, zaspali sme tu toho veľa, naprí-
klad aj v oblasti prípravy budovania 
priemyselných parkov. Fondy únie 
nám poskytujú príležitosť. Musíme 
tvoriť pre našich obyvateľov, aj pre 

návštevníkov. Spokojnosť a pohodu 
tu musí byť cítiť, musia sa stať ty-
pickou, lákavou atmosférou nášho 
prostredia. Vtedy prídu aj turisti. 
Mimochodom, turizmus je pre do-
mácich prostriedkom na žitie, nie 
na zbohatnutie. Prílišná túžba môže 
všetko pokaziť...


